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ABSTRACT

     Early pregnancy detection in goats was not practicable in the country 

until  now. The present  study evaluated the use of ultrasonography in 

detecting  pregnancy  as  early  as  24  days,  determining  fetal  number, 

viability  and  establishing  gestational  equations  in  a  flock  of  Saanen 

goats under Sudan conditions.

     31dairy Saanen does aged between 7-31 months were used in the 

study.  They  were  housed  and  managed  at  the  main  center  of  goat 

improvement project, (Hilat Kuku), Khartoum state. Estrus was carefully 

observed and each doe was naturally mated twice on the 1st and 2nd day 

of  estrus,  hence  the  first  day  of  estrus  was  designated  as  day  0  of 

gestation.

     Real–time B- mode ultrasonography was performed with 3.5MHz 

transabdominal curvilinear transducer. The accuracy of Ultrasound (US) 

in  detecting  pregnancy  was  100%  in  both  positive  (29)  cases  and 

negative  (2)  cases.  The  accuracy  of  detecting  single  feti,  twins  and 

triplets  was  88.2%,  77.7% and 50% respectively.  Blood  sample  was 

taken  from  each  animal  at  the  time  of  Ultrasound  scanning  for 

progesterone  assay.  Contrary  to  the  ultrasound  scanning  the 

progesterone assay detected all pregnant animals but failed to detect non 

pregnant ones, (accuracy 93.5%) or fetal number.   
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     Four nillparous does of the same age, weight and date of natural  

mating were scanned at weekly intervals from day 46-67 and 46-95 for 

measuring  (CRL)  and  (BPD)  respectively  and  Gestational  equations 

were established as follows:

CRL = 0.464 x- 17.767             

BPD = 0.055 x-1.431

Where  x  is  the  Gestational  Age  (GA). The  correlation  coefficient 

between  the  (GA)  and  each  of  the  two parameters  was  found  to  be 

highly significant (P<0.0001)

     The (CRL) was some times difficult to measure because of the very 

fast movements of the fetus and the measurements should be taken when 

the fetus is fully extended which is very difficult  to occur.  The BPD 

became increasingly difficult as pregnancy advanced beyond day 95 of 

gestation. Out of four feti two were diagnosed as females and one as 

male which was confirmed at delivery.
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الطروحة                                          ملخص

 , الدراسة                  السودان فى الن إلى عمليا إجراؤه يمكن ل الغنام فى البكر الحمل  كشف

عمر            فى البكر الحمل لكشف الصوتية الوجات لستخدام تقييم أجرت ,24الحالية  يوم 

            , أغنام   من قطيع فى للحمل معادلة تكوين ثم من و حية بقائها الجنة عدد  لتحديد

. السودان    ظروف تحت السعاني
بي         31عدد      اعمارها تتاوح السعاني سللة اللب أغنام إستخدمت  31-7من  شهر

         , الركز   الاعز نسل تحسي مشوع فى موجودة الغنام هذه التجربة إجراء  فى

. الخرطوم /  /  ولية كوكو حلة الرئيس
الول                  اليوم فى مرتي طبيعيا تلقيحها تم انث وكل للشبق الدقيقة الراقبة  تمت

. الحمل            فى صفر يوم هو للشبق الول اليوم أعتب لذلك للشبق والثانى
     ( تردد           ( ذو محول بإستخدام ب نوع من الحية الصوتية الوجات  3.5اجريت

الحمل ,       لكشف الصوتية للموجات الدقة نسبة كانت هنالك%   100ميجاهرتز كانت  حيث

و    29 للحمل موجبة الفرد   .       2حالة الجنة عدد لتحديد الدقة نسبة كانت سالبة  حالة

والثلثى   فى%    .       50و 77.7 ,88.2والثن حيوان كل من دم عينة أخذت التوالى  على

أظهر          .  البوجستون لفحصهلمون الصوتية الوجات فيه أجريت الذى الوقت  نفس

وجود       الدم فى البوجستون هرمون بوجود     31فحص وذلك للحمل موجبة  حالة

كانت         الدقة نسية ان أى كاذبة موجبة هرمون % ,    93.5حالتي يتمكن  لم

 . الجنة     عدد تحديد من البوجستون
,     4عدد        , الكشف      تم الطبيعى التلقيح وتاريخ الوزن العمر فى متساوية بكر  اغنام

يوم         من إبتداء اسبوعيا الصوتية بالوجات يوم    67-46عليها الحمل  95-46ومن  من

معادلة            لعمل التتيب على الجداريي العظمي بي والسافة للجني الكلى الطول  لقياس

كالتى           كانت للحمل معادلة عمل تم و للحمل
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 = للجني   الكلى - 464الطول  17.767س. 

الجداريي          =. العظمي بي - 0.055السافة   1.431س 

القياسي               من وأى الحمل عمر بي الرتباط معامل وكان الحمل عمر هى س أن  حيث

جدا  قوى
حركة                 لسعة وذلك الحيان بعض فى صعبا للجني الكلى الطول قياس  كان

تحقيقها             يصعب والت للجني التامة الستقامة حالة فى يتم القياس أن حيث  الجني

يوم              بعد الحمل تقدم مع صعوبة يذداد الجداريي العظميي بي السافة قياس  95وكان

لعدد             الجنس تحديد تم اجنة أربعة بعد        2عدد النتائج تاكيد وتم ذكر واخر  انث

الولدة.
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